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Til lovforslag nr. L 223. Ændringsforslag stillet den 13. maj 1997 uden for betænkningen 

Æ n d r i n g s f o r s l a g  

t i l  2 .  b e h a n d l i n g  a f  

F o r s l a g  t i l  l o v  o m  p u l j e  t i l  g r ø n  b e s k æ f t i g e l s e  

Af miljø- og energiministeren: 

Til § 2 

1) Stk. 1, 2. pkt., affattes således: 
»Der kan endvidere ydes tilskud til udvik- 

lingsprojekter, rådgivning, information, kom- 
petenceopbygning og koordinerende funktio- 
ner samt til aktiviteter, som indgår i en amts- 
kommunes eller en kommunes bidrag til en 
udvikling, der kan nedsætte forureningsni- 
veauet og mindske ressourceforbruget (lokal 
agenda 21-virksomhed), jf. dog stk. 2 og 4.« 

2) Stk. 4 affattes således: 
»Stk. 4. Tilskud kan ikke overstige de af Eu- 

ropa-Kommissionen til enhver tid fastsatte be- 
løbsgrænser for støtteordninger i Kommissio- 
nens meddelelser om støtteordninger, der ikke 
skal anmeldes til Kommissionen, fordi støtte- 
beløbet ikke antages at ville medføre nogen 
mærkbar påvirkning af samhandelen og kon- 
kurrencen mellem medlemslandene af Fælles- 
skabet (de minimis-støtteordninger). Dette 
gælder dog ikke for tilskud til foreninger, orga- 
nisationer og offentlige myndigheder, når til- 
skuddet ikke ydes til virksomheder drevet af 
disse.« 

Til § 5 

3) Stk. 4, 1. pkt., affattes således: 
»Bestyrelsen kan afsætte delpuljer til særli- 

ge grupper af projekter og delegere beslut- 
ningskompetencen til andre kompetente orga- 

ner for disse delpuljer, herunder til private or- 
ganisationer m.v.« 

4) I stk. 5 indsættes efter 1. pkt. som nyt 
punktum: 

»Miljø- og energiministeren kan i den for- 
bindelse fastsætte regler om, at afgørelser om 
tilskud truffet af en offentlig myndighed i med- 
før af stk. 4 ikke kan indbringes for bestyrelsen 
eller anden administrativ myndighed.« 

Bemærkninger 

Til nr. 1 

Ændringsforslaget indeholder alene en 
sproglig præcisering. 

Til nr. 2 

Ændringsforslaget indeholder alene sprogli- 
ge præciseringer. 

Til nr. 3 
. 

Ændringsforslaget er af teknisk karakter og 
indebærer en præcisering af, at beslutnings- 
kompetencen for delpuljer vil kunne delegeres 
til private organisationer m.v. 

Til nr. 4 

Ændringsforslaget er af teknisk karakter og 
indebærer en præcisering af, at der kan fast- 
sættes regler om, at afgørelser om tilskud ved- 
rørende delpuljer truffet af en offentlig myn- 
dighed ikke kan indbringes for bestyrelsen el- 
ler anden administrativ myndighed. 
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Til lovforslag nr. L 227. Betænkning afgivet af Trafikudvalget den 13. maj 1997 

B e t æ n k n i n g  

over 

F o r s l a g  t i l  l o v  o m  æ n d r i n g  a f  l o v  o m  k y s t b e s k y t t e l s e  

(Regulering af sejlads med hurtigfærger) 

Udvalget har behandlet lovforslaget i nogle 
møder og har herunder stillet spørgsmål til tra- 
fikministeren, som denne har besvaret skrift- 
ligt. 

Herefter indstiller et flertal (udvalget med 
undtagelse af Dansk Folkepartis medlem) lov- 
forslaget til vedtagelse uændret. 

Et mindretal (Dansk Folkepartis medlem af 
udvalget) indstiller lovforslaget til forkastelse 
ved 3. behandling. 

Mindretallet er af den opfattelse, at man 
burde lave en egentlig lov, der gælder for hur- 
tigfærger, og ikke blot udstyre trafikministeren 
og Søfartsstyrelsen med en lang række bemyn- 
digelser, hvis anvendelse sker uden Folketin- 
gets indflydelse. 

Helge Mortensen (S) nfmd. Poul Andersen (S) Børge Bakholt (S) Søren Hansen (S) 

Tove Lindbo Larsen (S) Tommy Dinesen (SF) Vibeke Peschardt (R V) Jette Gottlieb (EL) 

Arne Melchior (CD) fmd. Svend Heiselberg (V) Jens Løgstrup Madsen (V) 

Helge Sander (V) Erik Jacobsen (V) Kaj Ikast (KF) Brian Mikkelsen (KF) 

Niels Jørgen Langkilde (KF) Ole Donner (DF) 

Fremskridtspartiet havde ikke medlemmer i udvalget. 
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Til beslutningsforslag nr. B 54. Betænkning afgivet af Retsudvalget den 13. maj 1997 

B e t æ n k n i n g  

over 

F o r s l a g  t i l  f o l k e t i n g s b e s l u t n i n g  o m  f o r b u d  m o d  r i t u e l l e  

s l a g t n i n g e r  

[af Pia Kjærsgaard (DF) m.fl.] 

Udvalget har behandlet beslutningsforslaget 
i nogle møder. 

Endvidere har udvalget modtaget to skriftli- 
ge henvendelser fra Danpo og Den Danske 
Dyrlægeforening. Sidstnævnte henvendelse er 
optrykt som bilag til betænkningen. 

Herefter indstiller et mindretal (Socialdemo- 
kratiets, Det Radikale Venstres og Centrum- 
Demokraternes medlemmer af udvalget og 
Birthe Rønn Hornbech (V)) beslutningsforsla- 
get til forkastelse. 

Et mindretal inden for mindretallet (Birthe 
Rønn Hornbech (V)) finder, at det bør tilstræ- 
bes, at større dyr kun slagtes efter forudgående 
bedøvelse. 

Som beslutningforslaget er udformet, vil der 
fortsat kunne importeres dyr, der er slagtet ved 
rituel slagtning. 

I andre sammenhænge, f.eks. ved dyrefor- 
søg, påføres dyr smerte og angst, hvorfor det 
ud fra en lighedsgrundsætning og i religions- 
frihedens perspektiv må anses betænkeligt på 
nuværende tidspunkt at gennemføre et forbud 
specielt rettet mod rituel slagtning. 

Et andet mindretal (Fremskridtspartiets og 
Dansk Folkepartis medlemmer af udvalget og 
Inge Dahl-Sørensen (V) og Svend Aage Jensby 

(V)) indstiller beslutningsforslaget til vedtagel- 
se uændret. 

En del af dette mindretal (Inge Dahl-Søren- 
sen (V) og Svend Aage Jensby (V)) finder, at 
der i Danmark i lighed med de øvrige skandi- 
naviske lande bør gælde et ubetinget. krav om, 
at bedøvelse skal finde sted før slagtning af 
dyr. Denne del af mindretallet lægger vægt på, 
at alle skal være lige for loven, og at der kun 
skal gælde ét regelsæt i Danmark. Den om- 
stændighed, at der har været givet tilladelse til 
slagtning efter islamisk og jødisk ritus, giver 
hverken de pågældende mindretal en ret til 
fortsat at benytte en uetisk slagtemetode eller 
staten en pligt til fortsat at godkende en slagte- 
metode, der indebærer, at dyrene lider unø- 
digt. 

Et tredje mindretal (Det Konservative Folke- 
partis medlemmer af udvalget) vil redegøre for 
sin stilling til beslutningsforslaget ved 2. (sid- 
ste) behandling. 

Et fjerde mindretal (Socialistisk Folkepartis 
medlem af udvalget) vil redegøre for sin stil- 
ling til beslutningsforslaget ved 2. (sidste) be- 
handling. 

Et femte mindretal (Enhedslistens medlem af 
udvalget) vil redegøre for sin stilling til beslut- 
ningsforslaget ved 2. (sidste) behandling. 
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Dorte Bennedsen (S) Erling Christensen (S) Holger Graversen (S) Per Kaalund (S) 

Helen Jørgensen (S) Margrete Auken (SF) nfmd. Bjørn Elmquist (R V) fmd. 

Søren Søndergaard (EL) Arne Melchior (CD) Birthe Rønn Hornbech (V) 

Inge Dahl-Sørensen (V) Svend Aage Jensby (V) Pia Kjærsgaard (DF) 

Helge Adam Møller (KF) John Vinther (KF) Gitte Seeberg (KF) Tom Behnke (FP) 
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Henvendelse Bilag 

DEN DANSKE DYRLÆGEFORENING 2. maj 1997 

Justitsminister Frank Jensen 
Justitsministeriet 
Slotsholmsgade 10 
1216 København K 

Den Danske Dyrlægeforening er blevet ori- 
enteret om, at justitsministeren har indkaldt 
Folketingets retspolitiske ordførere med hen- 
blik på at opnå tilslutning til konklusionerne i 
Det Dyreetiske Råds rapport om rituelle slagt- 
ninger, således at kvæg skal skydes med en 
bolt-pistol omgående, efter at halssnittet er 
lagt. 

Den Danske Dyrlægeforening har fortsat 
den holdning, at dyr skal bedøves før slagt- 
ning. 

Såfremt der opnås tilslutning til at følge Det 
Dyreetiske Råds konklusion, finder Den Dan- 
ske Dyrlægeforening det imidlertid nødven- 

digt, at det klart præciseres, hvad der menes 
med »omgående«. I Finland har man således i 
stedet for omgående anvendt formuleringen 
»samtidig«. Såfremt der opnås tilslutning til 
Det Dyreetiske Råds konklusion, finder Den 
Danske Dyrlægeforening, at det vil være na- 
turligt at anvende denne slagtemetode også til 
får og geder. 

Overdyrlæge Henning J. Knudsen, som er 
medlem af Den Danske Dyrlægeforenings ho- 
vedbestyrelse, vil i øvrigt kunne besvare 
spørgsmål om slagtemetoden -  tlf. 53 61 62 63 
(arbejde) eller 53 59 55 90 (privat). 

Med venlig hilsen 

THØGER FLAGSTAD 
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Leder i Dansk Veterinærtidsskrift den 15/5 

En rituel afslutning 

Spørgsmålet om rituelle slagtninger uden 
bedøvelse ser ud til at lande på de kompromi- 
ser, Det Dyreetiske Råd har foreslået. DDD 
tager afstand fra den løsning, da den ikke ude- 
lukkende tilgodeser dyrenes tarv. Det må for- 
udses, at hele debatten starter forfra om få år. 

Som bekendt har Det Dyreetiske Råd afgi- 
vet sin rapport om rituelle slagtninger uden be- 
døvelse (se artiklen her i DVT). Konklusioner- 
ne er baseret på kompromiser mellem hensyn 
til religiøse mindretal og dyrevelfærd. En af- 
vejning, som flere politiske ordførere har efter- 
lyst i løbet af debatten, og som justitsministe- 
ren åbent støtter. 

Den Danske Dyrlægeforening derimod har 
gennem hele forløbet udelukkende argumente- 
ret ud fra hensynet til dyrenes velfærd -  herun- 
der, at enhver tvivl skal komme dyrene til go- 
de. Derfor er foreningens holdning anderledes 
end rådets: 

Det Dyreetiske Råd foreslår, at kyllinger 
slagtes individuelt uden for slagtekæden, når 
det skal ske rituelt. Slagtningen skal foregå ved 
overskæring af halspulsårerne uden forudgå- 
ende bedøvelse. 

DDD kan acceptere, at dyr slagtes ved med 
ét hug med en økse eller lignende at fjerne ho- 
vedet fra kroppen. Denne metode er også ge- 
nerelt accepteret i Slagtebekendtgørelsen. Men 
Det Dyreetiske Råds forslag kan Dyrlægefor- 
eningen ikke acceptere, da dyrene ikke dør 
momentant. 

Med hensyn tilgår og lain anbefaler Det Dy- 
reetiske Råd, at den nuværende metode for ri- 
tuel slagtning uden bedøvelse opretholdes. 
Det vil sige, at dyrene fastholdes og får over- 
skåret halspulsåren. DDD forfægter stadig den 
holdning, at dyr skal bedøves før slagtning, og 
kan derfor ikke acceptere anbefalingen. 

For kvægs vedkommende er Den Danske 
Dyrlægeforening betænkelig ved forslag fra 

Det Dyreetiske Råd om at foretage en »om- 
vendt bedøvelse«, hvor halspulsåren først 
overskæres og boltpistolen benyttes »omgåen- 
de« efter snittet. Det dyreetisk korrekte -  og 
det eneste konsekvente -  vil være, at boltpisto- 
len benyttes først. 

Det Dyreetiske Råds udtalelse tilfredsstiller 
altså ikke Den Danske Dyrlægeforenings ho- 
vedsynspunkt, nemlig at dyr skal bedøves, før 
de slagtes. Dette har foreningen sagt offentligt 
via pressen og meddelt justitsministeren. Da 
det imidlertid den 2. maj blev klart, at ministe- 
ren støttede Det Dyreetiske Råds udtalelse og 
samtidig havde indkaldt de retspolitiske ordfø- 
rere til samtale om emnet, valgte DDD at kom- 
mentere to konkrete punkter i rådets rapport: 

Den Danske Dyrlægeforening påpeger over 
for ministeren, at begrebet »omgående« skal 
præciseres, og at man i Finland bruger ordet 
»samtidig«. Desuden anfører DDD, at det -  
trods alt -  vil være bedre at anvende samme 
slagtemetode til får, lam og geder, som foreslås 
til kvæg, end slet ikke at indføre ændringer for 
disse dyrearter. 

Konklusionen bliver dog, at problemerne 
omkring rituelle slagtninger uden bedøvelse 
langtfra er løst med de ændringer, der sand- 
synligvis foretages. Det er svært at forestille 
sig, at der generelt i samfundet vil opstå en ac- 
cept af den »omvendte bedøvelsesmetode«, li- 
gesom spørgsmålet om slagtning af fjerkræ sik- 
kert vil blive bragt frem igen. Dette skyldes, at 
det viser sig, at rituel slagtning af kyllinger 
uden bedøvelse faktisk er sket i 1997 i relativt 
stort antal -  mod Det Dyreetiske Råds viden- 
de. Vi kan altså om få år se frem til igen at 
skulle deltage i denne meget svære debat. For- 
håbentlig har politikerne og andre involverede 
parter til den tid indset, hvad vej de dyreetiske 
vinde blæser. Desværre ser det ud til, at dyrene 
må lide unødigt indtil da. 


